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VILJA KÜSIB | Madle Lippus: Tatjana
Lavrova asub minuga ühises
väärtusruumis. Ta ei ole Putinile kirjutanud
Tallinna abilinnapea Madle Lippus (SDE) peab
kahetsusväärseks, et inforuumi on ringlema jäänud väide, et
Lasnamäe linnaosa vanemaks saama pidanud Tatjana Lavrova
on kirjutanud Putinile. Siiski tunnistab Lippus, et intervjuudega
metsaminek osutus ootamatuks. Uue linnaosavanema
väljaütlemisest Lippus keeldus.
Tallinnas vahetus võim märtsis. Praegu on mai lõpp, aga teil pole
Lasnamäe linnaosa vanemat. Miks nii käpardlikult valitsete?
Lasnamäe on suur linnaosa, mille juhtimiseks on vaja head
inimest. Head inimest me sellele kohale otsimegi. Lasnamäe
linnaosa vanema leidmine on ka varem pikalt aega võtnud.
Oluline on otsus hästi läbi mõelda ja siis otsustada.
No korra te juba otsustasite, leidsite Tatjana Lavrova. Inimene
andis paar intervjuud, kaotas närvid ja loobus ise. Kas te temaga
siis üldse enne ei rääkinud, tema seisukohtadega ei tutvunud?
Tunnen Tatjana Lavrovat juba rohkem kui kümme aastat, olen
temaga kokku puutunud eri mittetulundusühingutes. Olen täiesti
veendunud, et meie väärtusruum on ühine. Tegemist on ju ka
varasema kommunikatsiooniinimesega. Oli ootamatu, et
esimesed intervjuud osutusid nii kobavaks. Kui aga inimene
tunneb, et algus ei ole olnud selline, mille pealt linnaosavanema
ülesandeid täita, on täiesti arusaadav, et ta enne ametisse
kinnitamist ümber mõtleb. Tema otsust tuleb austada.
Kui te Lavrovat juba nii kaua tunnete, siis võinuks tema taust ja
seisukohad teile ju teada olla. Miks te siis inimese elusalt tulle
viskasite?
Ta on sellessamas väärtusruumis, mis mina, ja arvan, ka teie.
Tal ei ole kahtlust, kellele kuulub Krimm.
Kas ikka tõesti?
Muidugi ei ole.
Miks siis selline mulje jäi?
Ta pandi intervjuus keerulisse olukorda. Küsimus tuli n-ö
kaskaadis ja ta vastas järjepanu.
Aga Putinile kirjutamine? Sõjaveteranide eest hoolitsemine –
ainult Nõukogude omade eest?
Putinile kirjutamine ei ole tõsi. Teeme Ära maailmakoristuspäev
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toimus Eesti Vabariik 100 egiidi all. Kõik korralduskomiteed eri
riikides (rohkem kui kakssada riiki üle maailma) saatsid oma riigi
presidendile ja ministritele kirju, milles teavitasid algatusest.
Sama tegi Venemaa korralduskomitee. Seda ei teinud Tatjana.
Niisiis, see levima läinud info, et Tatjana kirjutas Putinile, ei vasta
tõele, kuigi on hakanud elama oma elu. Sellest on väga kahju,
sest see heidab varju ka Teeme Ära algatusele. Teeme Ära on
asja omalt poolt selgitanud, aga see ei ole kahjuks laialdast
kajastust leidnud.
Nüüd peate teie Lavrova eest rääkima, sest ta on katki, nagu
sõnastatud. Kuidas tal praegu läheb?
Temaga on kõik kenasti. Arusaadavasti ei soovi ta praegu
intervjuusid anda ja seda soovi tuleb austada.
Kui kaugel on uue Lasnamäe linnaosa vanema otsingud?
Loomulikult tegeleme sellega, kuigi linnaosa juhib haldussekretär
nagu teisteski linnaosades enne vanema määramist, ja see on
hästi juhitud.
Kes on uus Tallinna linnaosa vanem? Nimi?
Nime arutame erakonnas, otsuse teeb Tallinna piirkonna juhatus.
Kui see on tehtud, anname teada.
Kellest käib jutt?
Kui nimi on avalikkusele tutvustamiseks valmis, siis räägime.
Räägitakse, et tahate keskerakondlast Vladimir Sveti meelitada
sotside ridadesse. Temaga on küll see mure, et ta on olnud
abilinnapea, linnaosavanema koht oleks degradeerimine, aga no
tallegi parem pool muna kui tühi koor?
Vladimir Svetiga me sellest rääkinud ei ole.
Veel enne, kui Lavrova välja käisite, tahtsite ametisse panna
Nikolai Groznovi. Näen siin mustrit: Lasnamäele sobib vaid
venelane või vene emakeelega inimene. Nii käite Keskerakonna
jälgedes, toites arusaama, et Lasnamäe on venekeelne ja
selleks ka jääb. Kas teie ei võiks seda asja teistmoodi ajada?
Lasnamäe linnaosa peaks juhtima hea inimene. Me ei ole kunagi
öelnud, et otsime vene inimest. Kindlasti on aga hea, kui ta
räägib vene keelt. Linnaosavanema töösse kuulub palju
otsesuhtlust. Lasnamäel elab palju vene keelt rääkivaid inimesi,
nii et vene keele oskus tuleb kasuks.
Tegelikult on rehkendus küüniline: mittevene nimega inimene ei
hakka teile seal hääli tooma?
Meil on palju inimesi, kes võivad Lasnamäel hääli tuua.
Juhtimiskogemus ja teadmine, kuidas organisatsioonis toime
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tulla, on kõige olulisem kvaliteet, mida ootame.
Teie olete ju vana kõlvartlane. Olite abilinnapea juba Kõlvarti ajal
ning nabanööri läbilõikamine käis hirmus raskesti. Rääkisite
pikalt, kui hea on koostöö, ja siis jõudsite väärtusküsimuseni.
Loomulikult peab Kõlvart teid reeturiks. Kas käite veel läbi või
pole olnud põhjust kohtuda?
Linnavolikogus loomulikult ikka kohtume.
Kõlvart teile veel tere ütleb vastu?
Ja küsib küsimusi. Poliitika ei ole midagi isiklikku.
Ärge rääkige. Isiklikud suhted on väga olulised.
Isiklikud suhted on äärmiselt olulised. Hoolimata sellest, et
koalitsioon Keskerakonnaga lagunes, austan ma mitmeid
Keskerakonna liikmeid.
Kas austus Kõlvarti vastu on säilinud või hävitas Porto Franco
kohtuotsuse lugemine selle viimseni?
See oli tõesti häiriv lugemine. Kahtlused on väga tõsised.
Kus on uudis? Need olid seda ennegi.
Enne ei olnud see teadmine niivõrd selge. Otsused ei saa
baseeruda kuulujuttudel.
Süüdimõistva otsuse tegi ringkonnakohus. Aga kui
ringkonnakohus kõik asjaosalised õigeks mõistab, mida te siis
oma väärtuste kohta räägite? (Kõlvartit ringkonnakohtus süüdi ei
mõistetud, ta ei olnud kohtu all, küll aga Keskerakond – VK).
Kui linnaosavalitsus oli kukkunud, siis tekkis mul linnapea
kohusetäitjana võimalus tutvuda sisekontrolli aruannetega, mis
tekitasid mitmeid küsimusi Tallinna juhtimise kohta. Näiteks
hambakliinik...
Selle kohta on kirjutatud, teame. Kas saate tuua mõne näite,
millest pole varem avalikult räägitud?
Kui me midagi sellist leiame, siis avaliku võimu esindajatena
jagame seda infot. Seda printsiipi oleme järginud. Sama
puudutab Tallinna spordikooli, mis oli sportlastele toetusi jagav
asutus. Raha jagamine ei olnud läbipaistev.
Koalitsiooni ülekaal volikogus on õhkõrn ja niipea, kui uus
linnavalitsus ametisse sai, hakati umbusaldama, viimati
abilinnapea Pärtel-Peeter Peret. Millal teie kord kätte jõuab?
Ei oska öelda, see sõltub opositsioonist. Tõsi, opositsioon on
aktiivne olnud, aga see ongi tema töö. Koalitsiooni hääled on
kenasti pidanud. Loomulikult võiks olukord olla kindlam, kuid
praegu töötab koalitsioon kenasti.
Keskerakond tahaks võimule tagasi ja teeb EKREga koostööd
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selle nimel. Kui suureks peate võimalust, et see õnnestubki?
Hetkel pean seda tõenäosust väga väikeseks. Uus koalitsioon
on hästi tööle hakanud, oleme saanud volikogus olulised
otsused kenasti vastu võetud. Töötahe on suur, olulisi muutusi
oleme juba teinud. Mulle tundub koalitsiooni püsimine kindel.
Kui palju teete teie tööd selle nimel, et mõni vabatmees,
fraktsioonitu enda ridadesse meelitada?
Mina isiklikult sellega ei tegele, aga suhtlemine on tavapärane,
ka koalitsiooni poolelt. Ülekaal on väike ja see ei ole teab kui
mugav.
Uues abilinnapeade komplektis on kaks toredat kurioosumi,
tunnustamata geeniust: Pärtel-Peeter Pere ja Kristjan Järvan.
Pärtel-Peeter Pere on meil ju linnastrateeg ja oleks võinud tahta
teie kohta. Kas ta mahub teie kõrvale ära?
Ikka mahub. Pärtliga tunneme teineteist juba pikka aega ning
meie arusaamad põhjamaise pealinna rajamise, linnaruumi
arendamise kohta on sarnased. Loomulikult tekib mõnes
küsimuses vaidlusi, kuid saame kenasti koostööd teha.
Teie tahaksite Tallinnas liikumise kiirust langetada, ent Kristjan
Järvan hoopis suurendada. Ta leiab, et autoomanike kottimine
peab lõppema. Tundub, linnavalitsuse üks käsi ei tea, mis teine
teeb. Kaua see jant kestab?
Kvaliteetse linnaruumi kavandamine on kõike muud kui
autojuhtide kottimine. Elamisväärse linnaruumi eesmärk on
pakkuda eri liikumisviise, lõppeesmärgina väheneb autoga
liikujate hulk; neil, kes peavad seda tegema, on aga hulga
mugavam autoga sõita.
Kuidas Järvaniga läbi saate?
Suhtlemine on koostöine. Arusaamad paljudes küsimustes on
meil erinevad, aga ma ütleksin, et eesmärk on sama. Küsimus
on pigem, missuguseid tööriistu kasutada, ja selle asjus me
läbirääkimisi peamegi. Me mõlemad nõustume sellega, et
parkimine Tallinnas on probleem.
No kes siis sellega ei nõustu, lubage naerda.
On ju. Nüüd on küsimus, kuidas parkimisküsimust lahendada:
kas peame kortermajades parkimiskohad välja ehitama, mis teeb
korterid kallimaks, või läheneme probleemile terviklikult ja rajame
piirkondadesse parkimismaju – seda pooldan mina.
Estonia juurdeehituse küsimuses on linn üks osapool. Teil on
muinsuskaitse taust, te teadsite kindlasti, et juurdeehitusest tuleb
UNESCO-le teada anda ja oleksite võinud seda riigile
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meenutada. Aga teie seda ei teinud. Kas tahtsite lihtsalt riigile
käru keerata?
Mina soov on olnud leida lahendus. Et siis lahendus on leida
lahendus. (Naerab.) Riik on ennast ise keerulisse olukorda
mänginud juba kultuurikomisjoni rahaeraldusega. Töötasin tol
ajal muinsuskaitseametis ja me soovitasime: öelge, et
rahaeraldus on laiem, st et see poleks ainult juurdehituse tarvis.
Kultuurikomisjon otsustas kahjuks, et nemad soovivad
juurdeehitust. Jõudsin linnavalitsusse, siis tuli hakata lahendama
juurdeehituse küsimust. Linn on pakkunud eri lahendusi.
Olete pakkunud lahendusi, aga lahendusi ei ole.
Südalinnas kehtib palju piiranguid ja kitsendusi. On kitsas, kõik
peavad liikuma pääsema, rohelust võiks olla.
Kultuuriministeeriumis vaidleb praegu kaks osapoolt. Siis on
teater ja muinsuskaitse, kes ei suuda omavahel rääkida. Linn
saab oma algatustega toetada, ent ei saa pakkuda lõplikke
lahendusi.
Nii et lahendus on see, et tuleb leida lahendus, aga lahendust ei
ole?
Linnal on selge vaade. Estoniat mõistame, lava on kitsas,
tantsija hüppab lavalt välja, kui pikema hüppe teeb. Lava tuleb
suurendada. Meie ettepanek on laiendada lava lavataguse osa
arvel. Seal on ruumi.
Linnahallist on räägitud nii kaua, kui ma mäletan. Kui kaua võib
ühe asjaga mökutada?
Olen kurb, et sellega on nii kaua mökutatud. See valdkond on
nüüd minu kureerida. Tegemist on linnale kuuluva
muinsuskaitsealuse objektiga. Et aru saada, kus me oleme...
...tellitakse ekspertiis. Ja see saab võib-olla suvel valmis, aga
võib-olla ei saa ka?
Mina tahaks, et see sügiseks valmis saaks. Siis saame hakata
rääkima tehnilistest võimalustest. Loomulikult on tarvilik
konkreetne äriplaan.
Jalgrattateedega on olukord kohutav, kogenematu inimese jaoks
on rattaga kesklinna minek enesetapp. Millal me jõuame Berliini
tasemele, kus igaüks sõidab ja kõik on ohutu?
Võime võrrelda ka Amsterdami või Kopenhaageniga. Nende
tänavate kavandamine jalgrattasõbralikuks algas juba
viiskümmend aastat tagasi. Neil on ajaline edumaa, aga
proovime kiirelt järele võtta. Kõik uued teeprojektid on
rattateedega. Kõige raskemad kohad on bussipeatused. Kaarli
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puiestee saab juba sel suvel paremaks, ehitame selle ümber nii,
et rattatee läheb bussipeatuse tagant.
Eestikeelsele õppele üleminek pole otseselt teie rida, aga ei saa
jätta küsimata. Juba käib jutt eesti keelt mitteoskavatele
õpetajatele ajapikenduse andmisest. Kas siis Kõlvartil oli õigus,
et ei saa eestikeelsele õppele üle minna, sest pole õpetajaid?
Üleminek eestikeelsele õppele Tallinnas toimub ja erandeid
plaanis ei ole. Loomulikult on õpetajaid puudu, puuduse
leevendamisse suuname vahendeid lisaeelarvega. Pakume
õpetajatele toetavat eesti keele õpet.
Jutt käib ühemõtteliselt ajapikendusest.
Selle ettepanekuga tuli välja haridusminister. Jutt käib
õpetajatest, kes õpetavad seitsmendates-kaheksandates
klassides keemiat ja füüsikat vene keeles ja jäävad seda tegema
järgmisel aastal. Eesti keelele üleminek puudutab esimest kuni
neljandat klassi, nende õpetajatele on kehtestatud täiendavad
keelenõuded, mida nad ei täida. Keeruline on, aga lahendame
ära.
On arusaadav, miks seekord sai linnapeaks Ossinovski, nii napi
ülekaalu ohjamiseks peab olema poliitilise mudamaadluse
kogemusi. Aga teie päev tuleb. Millal te linnapeaks saate?
Ma ei oska öelda. Mulle meeldib väga minu praegune positsioon.
Kui kaks ja pool aastat tagasi linnaplaneerimise linnapeaks sain,
ei osanud sellest postist suurt midagi arvata. Nüüd on algatatud
muudatused juba sellises faasis, et rõõmustan väga uues
koalitsioonis jätkamise võimaluse üle. See kõlab ebaseksikalt,
ent mulle meeldib tegeleda sellega, et detailplaneeringud
läheksid kiiremaks, muud menetlused kliendisõbralikumaks, et
paraneks linnaruumi parandamise tervikpilt. Selleks loome
linnaarhitekti koha. Plaanide elluviimine on kohutavalt põnev.
Poliitiline ambitsioon on mul loomulikult olemas.
Teil oli võimalus ka Jevgeni Ossinovski asemel riigikokku minna,
aga te ei läinud. Milleks siis üldse riigikogu valimistel
kandideerida, kui te seal töötada ei soovi?
Tõesti, mida kauem abilinnapea positsioonil olla...
...seda magusamaks läheb?
Seda huvitavamaks. Minu tänane positsioon on lihtsalt
suurepärane.
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